
گروه اقتصادی: تهیه مسکن در سال های اخیر تبدیل به یکی 
از دغدغه های اصلی خانواده های ایرانی شده است به طوری 
که طبق آخرین گ��زارش مرکز آمار، 37 درصد هزینه های 
خانوار ایرانی در مناطق شهری در سال 99 مربوط به بخش 

مسکن بوده است. 
میانگین قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در شهر تهران 
در دوره 8 س��اله ریاس��ت جمهوری حس��ن روحانی با رشد 
650 درصدی 7 برابر ش��ده است. به موازات افزایش قیمت 
مسکن، هزینه اجاره بها هم در این دوره زمانی افزایش قابل 
توجهی داشته است. این افزایش قیمت باعث رونق خرید و 
فروش واحدهای کوچک و قدیمی ساز شده است.  به عقیده 
کارشناسان، اصلی ترین دلیل این اتفاق عقب ماندگی تولید 
از عرضه مسکن است که توأمان با سوداگری عده ای خاص 

شده است. 
ب��ه گزارش »وطن امروز«، مجلس انقلابی در نخس��تین 
گام با اصلاح مالیات های تنظیمی، گام بزرگی را در مبارزه 
با سوداگری برداشت.  البته این موضوع در اجرا با مشکلاتی 
مواجه شد که با شروع به کار دولت سیزدهم می توان امیدوار 
بود تا حدودی این مش��کلات رفع ش��ود.  بر این اساس در 
راس��تای حل بحران مسکن دیروز رئیس جمهور منتخب و 
رئیس مجلس شورای اسلامی در جلساتی متفاوت به پیگیری 

این موضوع پرداختند. 
دیروز محمدباقر قالیباف در مراسم بهره برداری از کارخانه 
صنعتی سازی ساختمان گفت: باعث خوشحالی بنده بود که 
توفیق داشتم در مراسم بهره برداری از کارخانه صنعتی سازی 
س��اختمان که با زحمات نیروهای مس��لح و همت جوانان 
پرکار و باسابقه و با دانش فنی و تکنولوژی روز دنیا اجرایی 
ش��د، حضور داشتم.  رئیس مجلس ش��ورای اسلامی ادامه 
داد: در مجلس ش��ورای اس��لامی موضوع مسکن به عنوان 
یک صنعت پیشران اقتصادی و بسیار مهم مورد توجه قرار 
گرفته است به نحوی که چند ماه گذشته قانونی برای تولید 
یک میلیون مس��کن در سال تثبیت شد تا در برنامه هفتم 

در دستورکار قرار گیرد. 
وی ادامه داد: امروز ش��اهد برخی موضوعات و مشکلات 
در کش��ور همانند موضوع آب در استان خوزستان هستیم، 
از این رو برای چندمین بار تاکید می کنم ما از نبود امکانات 
و پول رنج نمی بریم، بلکه رنج اساسی ما در حوزه مدیریت 

و باور است. 
رئیس قوه مقننه افزود: یکی از مشکلات کشورمان بحث 
باور اس��ت. بنده از چند ماه قبل در جریان این پروژه بودم 
و حال خوشحالم که در افتتاح این مجموعه حضور دارم. از 
این رو از امیر حاتمی، وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
و همکاران شان که این پروژه را شجاعانه دنبال کردند تشکر 

و قدردانی می کنم. 
قالیباف با تاکید بر اهمیت »ما می توانیم«، گفت: دوستان 
نظامی می دانن��د در دوران دفاع مقدس با همین بحثی که 
حضرت امام)ره( فرمودند، ما توانس��تیم کار را پیش ببریم. 
یکی مانند بنی ص��در می گفت ما نمی توانیم و دلایلی برای 
این کار می آوردند که بیهوده بود؛ ظاهری درس��ت داشت با 

باطنی غلط. 
وی ادام��ه داد: در آن زمان آتش توپخانه پرحجم اصلا 
نداشتیم و در آتش توپخانه حداکثر به صورت محدود ۲5 
کیلومتر را در آن زمان می توانستیم تحت پوشش بگذاریم، 
آن هم با آتش بسیار کم، که این کار در جنگ هیچ معنایی 
ندارد و اگر برد آتش توپخانه ۲0 کیلومتر باشد، یعنی نجنگ 
و جنگ امکان پذیر نیست.  قالیباف اضافه کرد: اما جوانان 

کش��ور ایستادند و امروز ش��اهدیم در حوزه همان آتش با 
ظرفیت موش��کی خ��ود ۲000 کیلومتر از خاک خودمان، 
برای نقط��ه مدنظر می توانیم تصمیم بگیریم که این  برای 
بازدارندگی و همان باوری است که می گویم به آن اعتماد 
داش��ته باشیم. امروز با همان روحیه بالاست که ماهواره را 
در مدار زمین قرار می دهیم و به کش��ورهایی پیوس��ته ایم 
که پرتاب ماهواره انجام می دهند، در حالی که 30 س��ال 
قبل برای پرتاب آتش خمپاره دچار مش��کل بودیم و این 
مهم دس��تاورد باور ما اس��ت.  وی در همین زمینه تصریح 
کرد: بحث مربوط به مسکن نشان داد با توجه به اینکه در 
کش��ور زلزله خیز هس��تیم، هنوز تبعات یک زلزله را جمع 
نکرده ایم، در نقطه دیگر کش��ور زلزله اتفاق می افتد. آن را 
جمع نکرده، جای دیگر سیل را شاهدیم. ما جزو ۱0 کشور 
نخست حادثه خیز دنیا هستیم که این به ما دیکته می کند 
باید در ایمن سازی، سرعت سازی، کیفیت ساختمان و قدرت 
انتقال ساختمان در بحث های مربوط به اقتصادی بودن در 
این تکنولوژی، در لبه های علم و تکنولوژی دنیا قرار بگیریم 
که اینجا از وزارت دفاع تش��کر می کنم که با همان روحیه 
دفاع مق��دس پا به این عرصه گذاش��تند و مهم تر اینکه به 

تیم بچه های جوان این کاره اعتماد کردند. 
ما ساختمان را صنعتی س�ازی و بومی سازی کرده ایم اما  ■

اگر این صنعت را مردمی سازی نکنیم در نطفه خفه می شود
وی در ادام��ه اف��زود: ما س��اختمان را صنعتی س��ازی و 
بومی سازی کرده ایم اما اگر این صنعت را مردمی سازی نکنیم، 
در نطفه خفه می شود. پس ساختمان باید مردمی سازی شود. 
اگر می توانیم 6 هزار واحد در س��ال در یک اشل ۱۲ طبقه 
را دنبال کنیم، باید در جغرافیاهای متفاوت کشور بر اساس 
نیازه��ا، بحث های ژئوتکنیک و آیین نامه های موجود، بحث 
شهر و روستا، قیمت تمام شده و نیازهایی که در این سازه ها 
ضرورت دارد، مردمی س��ازی شود، یعنی صنعتگران ما همه 

باید وارد این صحنه شوند. 
قالیباف گفت: طبق آنچه در مجلس برای طرح مس��کن 

تصویب شده، قرار نیست دولت یک میلیون مسکن بسازد. 
دولت یک مس��کن هم نباید بس��ازد، چون دولت هم گران 
می س��ازد و هم به جای یک میلیون، ۱00 هزار مسکن هم 
نمی توان��د بس��ازد. باید این را به طور کامل مردمی س��ازی 
کنی��م و اج��ازه دهیم جوان��ان و س��رمایه گذاران پای کار 
بیایند. ظرفیت هایی داریم که قوانین و مقررات را درس��ت 
کن��د که درس��ت کردیم. زمی��ن ۴5 ت��ا 50 درصد هزینه 
یک س��اختمان اس��ت. ما صندوق زمین و مسکن را در این 
قانون در مجلس شورای اسلامی پیش بینی کرده ایم، یعنی 
 دولت بیاید با پرداخت بیش��ترین وام در بخش زمین آن را

جبران کند. 
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: امروز مسکن در فرهنگ 
ما و در شرایط اقتصادی کشور ما تنها یک سرپناه نیست و 
آسایش و آرامش مردم و امنیت روانی و اجتماعی جامعه ما 
را تحت تاثیر قرار داده است. در این شرایط سخت کرونایی 
هر دو طرف صاحبخانه و مس��تاجر در اس��ترس و ناراحتی 
هستند. صاحبخانه آپارتمان کوچکی دارد که به عنوان دارایی 
می خواهد زندگی اش را اداره کند و از آن س��و مس��تاجر در 
یک ش��رایط سخت در آن خانه زندگی می کند. صاحبخانه 
ناگزیر است اجاره را بالا ببرد ولی مستاجر توان ندارد و هر 

۲ آسیب می بینند. 
وی ادامه داد: مسکن، امنیت روانی و اجتماعی جامعه ما را 
از بین برده است. چه بخواهیم چه نخواهیم، یکی از اثرهای 
مهم در حوزه سرمایه،  خانه است و با این تورم رو به رشد اگر 
کسی امروز صاحبخانه نشود، هیچ وقت صاحبخانه نمی شود. 
قالیباف گفت: بعد می گوییم چرا ازدواج دیر انجام می شود 
و افزایش طلاق داریم یا چرا رشد ما در حوزه جمعیت منفی 
است. قطعا مهم ترین عوامل همین ها هستند، لذا اگر حضرت 
آقا می فرمایند مسکن یکی از پیشران های ما در حوزه اقتصاد 
کشور است، به این دلیل است که در حوزه اجتماعی، فرهنگی 
و مس��ائل کلان افزایش جمعیت و آرامش، همه اینها لازمه 

این کار است.

دست دلالان باید از بازار مسکن قطع شود ■
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور منتخب 
نیز پیش از ظهر دیروز در »نشس��ت ویژه بررس��ی الزامات 
س��اخت مس��کن« با حضور مدی��ران و کارشناس��ان حوزه 
مسکن گفت: تهیه مسکن همواره یکی از دغدغه های جدی 
مردم بوده و امروز نه تنها خرید مسکن، که اجاره آن هم در 
شهرهای بزرگ و حتی ش��هرهای کوچک تر برای مردم به 

آرزویی دست نیافتنی تبدیل شده است. 
رئیسی با اشاره به اینکه گرانی مسکن یک مشکل ریشه ای 
در ایجاد آسیب های اجتماعی نظیر طلاق و حاشیه نشینی است، 
افزود: در مقطعی ساخت مسکن مهر جریان موثری در عرصه 
ساخت مسکن و خانه دار شدن اقشار محروم به راه انداخت اما 
متاسفانه به جای اصلاح ایرادات طرح مسکن مهر، در دوره اول 
دولت فعلی این طرح رسما تعطیل شد. البته در دوره بعدی این 
نگاه تغییر کرد و تلاش شد مسکن مهر با رفع نقایص تکمیل 
شود. رئیس جمهور منتخب خاطرنشان کرد: مردم در موضوع 
س��اخت مسکن مهر طرف حس��اب خود را دولت می دانند و 
هنگام قضاوت درباره عملکرد دولت در این زمینه، تفاوتی بین 
دولت های یازدهم، دوازدهم و سیزدهم قائل نیستند، لذا دولت 
باید به تعهدات پایبند باشد، مگر آنکه در موارد استثنا زیانی 
فاحش و جدی متوجه منافع عمومی باشد. رئیسی با تاکید بر 
اینکه بخش خصوصی نیز باید متقابلا متعهد به کار با کیفیت 
باشد، اظهار داشت: دولت باید از یک سو میدان را برای فعالیت 
بخش خصوصی در زمینه مسکن و دیگر عرصه ها هموار کند و 
از سویی با هدایت و حمایت از فعالیت های بخش خصوصی و 

اعمال نظارت موثر، از حقوق مردم نیز دفاع کند. 
رئیس��ی تصریح کرد: باید با روحیه جهادی تلاش کنیم 
تامی��ن زمین برای س��اخت حداقل یک میلیون مس��کن 
در س��ال در محدوده ش��هرها و روستاها با فوریت و بدون 
تاخی��ر در اولوی��ت اقدامات قرار گیرد. اگ��ر در این زمینه 
ابه��ام قانونی هم وج��ود دارد، باید با توجه به انگیزه بالای 
نمایندگان محترم مجلس هر چه س��ریع تر این ابهامات را 
برط��رف ک��رد. رئیس جمهور منتخب با بی��ان اینکه طرح 
موض��وع انتزاع وزارتخانه های راه و شهرس��ازی در مجلس 
ش��ورای اس��لامی به هیچ وجه نباید باع��ث متوقف یا کند 
ش��دن اقدامات جاری بخش های تابعه این وزارتخانه شود، 
خاطرنشان کرد: تجربه نشان داده است پرداخت تسهیلات 
مسکن نیز بهتر است در یک بانک تخصصی انجام شود که 
هم مردم با چارچوب عملکرد آن در این زمینه بیشتر آشنا 
هس��تند و هم امکان کنترل و نظارت دقیق تر بر پرداخت 
این تسهیلات وجود داشته باشد. رئیسی در ادامه با تاکید 
بر اینکه برای تعدیل هزینه ها و تس��هیل و تسریع ساخت 
مس��کن باید دست دلالان از بازار مصالح ساختمانی بویژه 
فولاد و س��یمان قطع ش��ود، گفت: حل مشکلات و موانع 
ساخت انبوه مسکن نیز بدون قطع کردن دست سوداگران 
و کنترل قیمت توس��ط آنها ممکن نیست. اگر فعالیت های 
س��وداگرانه در بازار مسکن کنترل نشود، شیرینی ساخت 

مسکن برای مردم از بین می رود. 
رئیسی در ادامه بر تقویت نهضت ساخت مسکن با استفاده 
از همه ظرفیت های موجود کشور از بخش خصوصی و تعاونی 
گرفته تا ش��هرداری ها و قرارگاه های سازندگی تأکید کرد. 
همچنی��ن رئیس جمهور منتخب در ابتدای س��خنان خود 
با اش��اره به درگذش��ت مرحوم علیرضا تابش، از زحمات و 
تلاش های وی در سالیان طولانی فعالیت در عرصه مسکن 
روستایی و نیز بازسازی مسکن مناطق آسیب دیده از بلایای 

طبیعی قدردانی کرد.

نفت برنت ۷۳ دلار و ۶۹ سنت شد
قیمت هر بش��که نفت برنت دریای شمال دیروز با 39 
سنت ) 0/53 درصد( کاهش به 73 دلار و 69 سنت رسید. 
آنطور که رویترز خبر داد در حالی که گس��ترش ویروس 
کرونا و س��یل در چین س��بب نگرانی ها از کاهش تقاضا 
ش��ده است، قیمت نفت روز دوشنبه شاهد کاهش بود اما 
چشم انداز عرضه محدود نفت تا پایان سال سبب شد تا افت 

قیمت ها محدود باشد. 
بر اساس این گزارش، قیمت هر بشکه نفت برنت دریای 
شمال دیروز با 39 سنت ) 0/53 درصد( کاهش به 73 دلار 
و 69 سنت رسید. قیمت نفت وست تگزاس اینترمدییت 
آمریکا هم دیروز با ۴۴ س��نت معادل 0/6۱ درصد کاهش 
به 7۱ دلار و 63 س��نت رسید. در روزهای تعطیلی پایان 
هفته موارد ابتلا به ویروس کرونا در برخی کش��ورها رشد 
بی سابقه ای داشت و سبب تمدید مقررات قرنطینه شد که 

می تواند تقاضا برای نفت را  کاهش دهد. 

معاون فنی گمرک توضیح داد
 چرایی دپوی نهاده های دامی

در گمرکات
مع��اون گمرک گفت: صاحبان کالا به روندهای دولتی 
اطمینان ندارند و مطمئن نیس��تند پس از ترخیص کالا 
بتوانند ارز ۴۲00 تومانی خود را تحویل بگیرند؛ به همین 

دلیل کالای خود را از گمرک ترخیص نمی کنند. 
مهرداد جمال ارونقی، معاون فنی گمرک در گفت وگوی 
زنده تلویزیونی درباره دپوی نهاده های دامی در گمرک گفت: 
مش��کلات کالاهای اساسی به یک مورد خلاصه نمی شود. 
برای کالاهای اساسی باید صاحبان کالا مجوزهای قانونی 
را به گمرک ارائه دهند. از طرفی درباره تأمین ارز به دلیل 
اینکه ارز ترجیحی ۴۲00 تومانی در اختیار آنها قرار می گیرد 
ملاحظاتی وجود دارد. بحث حمل این کالاها و موارد دیگری 
که وجود دارد، باید انجام شود تا بتوانیم کالا را تأمین کنیم. 
ارونق��ی ادامه داد: برای نمونه در گذش��ته بحث ترخیص 
درص��دی را مطرح کرده بودیم، به دلیل اینکه مش��کلات 
فراوانی برای ترخیص کامل این کالاها وجود دارد. زمانی که 
۲ ماه ترخیص درصدی متوقف ش��د، در حال حاضر نتایج 
آن را می بینی��م و همچنان تبعات آن ادامه دارد. ترخیص 
درصدی نیز به این معناس��ت ک��ه زمانی که یک کالا کد 
رهگیری بانک را ندارد نمی تواند از گمرک ترخیص شود اما 
برای کالاهای اساسی به دلیل فسادپذیر بودن آنها اجازه داده 
شده بود گمرک 90 درصد این کالاها را بدون کد رهگیری 

بانک ترخیص کند.
 وی ادامه داد: اواخر سال 99 این تسهیل برداشته شد 
و هنوز نتوانسته اند تبعات آن را جبران کنند. از اول خرداد 
یعنی پس از نزدیک به 3 ماه، این موضوع بررسی و مجددا 
این امکان برقرار شد ولی همچنان تبعات لغو این قابلیت ادامه 
دارد. ارونقی گفت: صاحبان کالا به روندهای دولتی اطمینان 
ندارند و مطمئن نیس��تند پس از ترخیص کالا بتوانند ارز 
۴۲00 تومانی خود را تحویل بگیرند؛ به همین دلیل کالای 

خود را از گمرک ترخیص نمی کنند. 

 اخطاری که عملیاتی شد
قطع آب مشترکان پرمصرف

مدیرعامل آبفای اس��تان تهران گفت: از ابتدای تیرماه 
آب ۲00 هزار مشترک بدمصرف و پرمصرف تهرانی یعنی 
مشترکانی که بیش از ۲ برابر الگو )30 مترمکعب( مصرف 
می کنند، قطع می شود. محمدرضا بختیاری، مدیر عامل آب 
و فاضلاب تهران گفت: رش��د مصرف آب در استان تهران 
امسال منطقی و در حد یک درصد بوده اما در مقایسه با قبل 

از کرونا بین ۱0 تا ۱5 درصد بیشتر شده است. 
 بختیاری پیک لحظه ای مص��رف آب در تهران را ۴5 
میلیون لیتر در ثانیه اعلام کرد و گفت: مدیریت فشار شبکه 
توزیع و کاهش فشار خروجی فشارشکن ها در شب یکی از 
اقدامات فنی این شرکت در چارچوب مدیریت تنش آبی 
در تهران بوده است. مدیرعامل آبفای استان تهران همچنین 
اصلاح نقاط مشکل دار ش��بکه آبرسانی با مدیریت فشار، 
نشت یابی )نشت نامرئی( ۱056 کیلومتر خطوط انتقال و 
توزیع و ۱۲8 هزار و ۲۴0 رشته انشعاب، بازدید، مانور و رفع 
نشت 580 هزار شیر آبرسانی، پیمایش و قطع انشعاب های 
غیرمجاز فضای سبز شهرداری را از مهم ترین اقدامات فنی 

در مقابله با کمبود آب این استان عنوان کرد. 
بختیاری با اشاره به تمرکز بر شناسایی، قطع و تبدیل 
انش��عاب های غیرمجاز در چارچوب کاهش مصرف افزود: 
تنها در 3 ماه ابتدایی امسال، 5 هزار و ۴39 رشته انشعاب 
غیرمجاز آب در سطح استان تهران شناسایی شد که ۲ هزار 
و 583 رشته انشعاب پس از اخذ جریمه و طی مراحل قانونی 
خرید انشعاب به مجاز تبدیل شدند و یک هزار و ۲90 رشته 
انشعاب به صورت کامل قطع و متخلفان جریمه شدند.  او 
به بخشنامه ویژه رعایت الزامات و بهینه سازی مصرف آب 
در سطح ساختمان های اداری اشاره کرد و افزود: در همین 
زمینه نصب لوازم کاهنده مصرف آب در اماکن عمومی و 
دولتی و ممیزی مصرف آب ساختمان های اداری و استفاده  
نکردن از آب ش��رب ب��رای آبیاری فضای س��بز محوطه 

ساختمان های اداری در دست اجراست. 

اخبار

اقتصادی
بورس ۹۴۰۰ واحد رشد کرد

شاخص کل بورس تهران در شروع معاملات دیروز دوشنبه ۴ مرداد ۱۴00 با رشد 9۴90 واحدی به یک میلیون و 
3۲0 هزار و 988 واحد رسید. همچنین شاخص کل هم وزن نیز ۱73۲ واحد رشد کرد و به ۴0۴ هزار و 806 واحد 

رسید. نمادهای بپاس، زاگرس، شگویا، ذوب و آریا بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص دیروز بورس داشتند. 

سه شنبه 5 مرداد 1۴۰۰
وطن امروز     شماره ۳2۶۷

وکراسی اداری مانع رفع مشکلات خوزستان با وجود تعیین هزار میلیارد تومان اعتبار          بر
قالیباف اظهار کرد: بنده در نخستین نظارت میدانی از مناطق محروم به استان خوزستان رفتم. بسیاری تعجب کردند که 
مگر خوزستان منطقه محروم است! اما واقعیت تلخ این است که این استان با وجود امکانات فراوان، استانی محروم و بحران 
آب در این منطقه بسیار جدی است.  وی افزود: در نظارت میدانی ۴ روزه در استان خوزستان مشخص شد ۷۴۰ روستا با تنش 
آبی روبه رو هستند. برای حل این معضل مهم، روستاها مشخص شد و وزارتخانه متولی رفع این معضل هم تعیین شد. هزار 
میلیارد تومان اعتبار قطعی هم برای مشکلات خوزستان تعیین شد و بنا بود بخشی از کار شروع شود اما سیستم بروکراسی، 
اداری و مدیریت اینقدر این موضوع را چرخاند و چرخاند تا امروز تبدیل به آنچه شد که می بینیم و امروز می بینیم هنوز اندر 

خم یک کوچه هستیم. در حالی که یک گره براحتی باز می شد، آن را تبدیل به یک مشکل کردیم. 

محمدباقر قالیباف و سیدابراهیم رئیسی بر ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال تأکید کردند

نهضت ساخت مسکن


